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 وزیــر ارتباطات گفت: هر یک 
روزی که اجرای دولت الکترونیکی 
عقــب بیفتد، یک روز بیشتــر به 
فساد اجازه رشد خواهیــم داد. 
محمــدجــواد آذری جهــرمی، 
در بیستمین جلــسه کــارگروه 
تعامل پذیری درباره تعلل و تخلف 
دستگاه ها برای پیوستن به دولت 
الکترونیــکی و اینکه چه تضمینی 
وجود  آنها  کردن  همراه  برای 
دارد، افزود: گاهی اوقات کارگروه 
تعامل پذیری از عــدم همراهی 
بــرخی از دستگــاه ها صحبت 
می کند و دنبال راه چاره ای است، 
باید بگویم  از این ظرفیت قانونی 
اعلام تخلف به بازرسی استفاده 
کنید. او ادامه داد: اگر این تخلفات 
را اعلام نکنید آن وقت سازمان 
بــازرسی است که شما را درباره 
اجرایی نشدن دولت الکترونیکی 
مواخذه میکنند.  پیشنهادم این 
است که یک روز سازمان بازرسی 
را به صورت جداگانه دعوت کنید تا 

این موارد را پیگیری کند.

وزیر راه و شهرسازی از اعمال 
محدودیت بر شرایط پروازهای 
عــراق خبــر داد و تــاکیــد کرد: 
دستورالعمل های ستاد ملی مقابله 
با کرونا همچنان به قوت خود باقی 
هستند و هیچ فردی حق صدور 
بخشنامــه ای خــارج از مصوبات 
ستاد را ندارد. بــه گزارش وزارت 
راه وشهرسازی، محمد اسلامی با 
یادآوری اینکه بر اساس مصوبه 
ستاد ملی مقابله با کرونــا تصریح 
شده است که هــر شخصــی که 
می خواهد از کشــور خارجی وارد 
خاک ایران شود، حتما باید تست 
PCR منفی از مراکز معتبر به 
همراه داشته باشد، تاکید کرد: 
این تصمیم الزام آور است و اکنون 
نیز در حال اجراست. او گفت: در 
حال حاضر ورود مسافر از ۳۲ کشور 
از جمله انگلیس به ایران، چه به 
صورت مستقیم و چه به صورتی 
ارتباطی، ممنوع است و تمامی 
پروازها به این کشورها لغو شده اند.

یـادداشــت

سکه و طلا
خرید      )تومان( فروش  )تومان( سکه

10450000 10550000 سکه تمام بهار قد    یم

10800000 10940000 سکه تصویر امام

6600000 6700000 سکه نیم بهار

4150000 4250000 سکه ربع بهار

2350000 2450000 سکه یک گرمی

935548 1048058 هر گرم طلاي 18 عیار

بورس
تغییر د    رصد     عنوان شاخص

29578/46 2/36 كل

7703/02 2/36 قیمت

22848/05 2/48 بازار اول

55666/89 2/21 بازار د    وم

28958/62 2/63 صنعت

1985/17 3/08 30 شركت

زار
ــا

ب

ارز
خرید     فروش ارز )بانک مركزی(

4200 4221 د    لار آمریکا

5012 5102 یورو اروپا

5824 5900 پوند     انگلیس

3365 3420 د    لار كاناد    ا

3354 3370 د    لار استرالیا

557 560 لیر تركیه

خود   رو / قیمت كارخانه ) تومان (
91000000 سایپا 151  107000000 رانا 

95426000 تیبا 2 )سفید( 108061000 SLX 405 پژو

92928000 ساینا )ساده( 121547000 پژوپارس 

199898000 وانت زامیاد گازسوز)ساده( 152237000 پژو 207 دند ه ای + فرمان هیدرولیک

597000000 X33 ام.وی.ام
420000000 ام.وی.ام 315 هاچ بک)پلاس(

750000000 )IE( 5 چری تیگو

خبــــر
اعلام نرخ تسعیر ارز 

ایسنا: بانک مرکزی نرخ تسعیر دارایی ها و 
بدهی های ارزی برای تهیه صورت های مالی 
پایان سال بــانک ها را ابلاغ کرد. نرخ تسعیر 
عبارت است از نرخ تبدیل دو واحد پولی به 
یکدیگر )شامل انواع نرخ های برابری رسمی، 
قراردادی و غیره( که در فرایند تسعیر به کار 
گرفته می شود، به  نحوی  که نتایج آن عموما 
با آثار تغییرات نرخ ارز بر جریان های وجوه 
نقد واحد تجاری و ارزش ویژه آن هماهنگی 
داشتــه بــاشد و این اطمینان را ایجاد کند 
که صــورت های مالی، تصویری مطلوب از 
نتایج عملکرد ارائه می دهد. بانک مرکزی در 
بخشنامه ای نرخ تسعیر دارایی ها و بدهی های 
ارزی بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی 
به منظور تهیه صورت های مالی پایان سال 
۱۳۹۹ بانک ها را برای هر یورو، معادل ۱۲ هزار 
و ۹۰۰ تومان و برای هر دلار، ۱۱ هزار تومان 

اعلام کرد. 

دلیل گرانی برنج 
ایلنا: آمــار نشــان از رشد ۱۲۲/5 درصدی 
قیمت برنج پاکستانی در بهمن ماه سالجاری 
نسبت به بهمن سال گذشته دارد. کارشناسان 
تنها دلیل افزایش نجومی قیمت آن را حذف 
ارز ترجیحی از واردات و افزایش نرخ ارز نیمایی 
می دانند. آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نشان می دهد قیمت برنج پاکستانی باسماتی 
درجه یک در بهمن امسال نسبت به بهمن 
سال گذشته افزایش ۱۲۲/5 درصدی داشته و 
صدرنشینی رشد قیمت شده است. قیمت هر 
کیلوگرم برنج پاکستانی باسماتی درجه یک 
در بهمن ماه سالجاری به کیلویی ۲4 هزار و 
۳4۰ تومان رسید در حالی که در مدت مشابه 
سال قبل قیمت آن ۱۰ هزار و ۹4۰ تومان بود. 
مسیح کشاورز، دبیر انجمن واردکنندگان برنج 
ایران، تنها دلیل افزایش قیمت برنج خارجی 
را مربوط به حذف ارز ترجیحی از واردات این 

کالا عنوان کرد.

افت قیمت نفت 
آرمــان ملی: قیمــت شــاخص نفــت 
خام برنت ساعت 4 و ۱۱ دقیقه دیروز با 5۸ 
سنت کاهش به ۶۸ دلار و ۳۰ سنت و قیمت 
شاخص دبلیوتی آی آمریکــا با ۶۱ سنــت 
کاهـش به ۶4 دلار و ۷۸ سنت برای هر بشکه 
رسید. به گزارش رویترز، قیمت نهایی شاخص 
نفت خام بــرنت روز دوشنبه، ۶۸ دلار و ۸۸ 
سنت و قیمت شاخص دبلیوتی آی آمریکا 
۶5 دلار و ۳۹ سنت بود. قیمت نفت دیروز 
برای سومین روز پیاپی کاهش یافت، زیرا این 
نگرانی وجود دارد که مقدار ذخیره سازی نفت 
آمریکا افزایش یابد و توقف واکسیناسیون در 
کشورهایی مانند فرانسه و آلمان، تقاضای نفت 
را تهدید می کند. تحلیلگران مؤسسه آی ان جی 
)ING( در یادداشتی در این باره اعلام کردند: 
ذخیره سازی نفت خام در هفته های اخیر 
به دلیل اختلال های موجود در پالایشگاه های 
ایالات متحده به طور قابل توجهی افزایش 
یافته، به طوری که ذخیره سازی نفت خام به 

5۰۰ میلیون بشکه نزدیک شده است.

کاهش تقاضا برای طلا
مهر: رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
با بیان اینکه چند سال است که بر بازار طلا 
رکود حاکم شده، گفت: امروز تقاضا در بازار 
طلا در حد ۱5درصد است اما با توجه به ایام 
پایانی سال نرخ ها افزایش یافته است. ابراهیم 
محمدولی در مورد وضعیت بازار طلا و جواهر 
در ایام پایانی سال، اظهار کرد: شنبه و یکشنبه 
این هفته با کاهش قیمت در حد دو درصد 
مواجه بودیم؛ به شکلی که نرخ طلای ۱۸ 
عیار یک میلیون و هشت هزار تا یک میلیون 
و ۱۲ هزار تومان و نرخ سکه )طرح جدید( نیز 
۱۰ میلیون و ۲۸۰ تا ۱۰ میلیون و ۳۰۰ هزار 
تومان بود. او افزود: اما در این دو روز به جهت 
رسیدن به روزهای پایانی سال و با توجه به 
خرید سکه به عنوان سرمایه گذاری مناسبتی 
شب عید، قیمت ها کمی با افزایش مواجه 

شده است. 

توزیع میوه شب عید
فارس: توزیع میوه شب عید از امروز در تمام 
نقاط کشور و در ۲5۰ نقطه از شهر تهران آغاز 
می شود و مردم امیدوارند قیمت ها به همان 
نرخ مصوبی که پیشتر دولت اعلام کرده به 
فروش رود و دلالان و واسطه ها دیگر نتوانند 
به قیمت های نجومی بفروشند. قیمت میوه در 
چند ماه گذشته به اندازه ای گران شد که مردم 
قادر به خرید میوه هایی مانند سیب و پرتقال 
که به کیلویــی ۲۰ هزار و گاها بالاتر رسیده 
بود، نبودند کار به جایی رسید که مقام معظم 
رهبری هم در باره گرانی میوه و نفوذ دلالی و و 
اسطه گری گلایه کردند. بر اساس اعلام کارگره 
تنظیم بازار، قیمت پرتقال و سیب زرد با نرخ 
کیلویی ۱۱ هزار و ۸۰۰ تومان و سیب قرمز با 
نرخ هشت هزار و ۹۰۰ تومان  برای کمک به 
تنظیم بازار عرضه می شود اینها تقریبا نصف 
قیمت های مغازه های سطح شهر است. یدا... 
صادقی، رئیس سازمان صمت استان تهران، 
هم از توزیع چهار هزار تن سیب و پرتقال در 
استان تهران با مشارکت میادین میوه و تره بار 

و در ۲5۰ نقطه در شهر تهران خبر داده است.

خبـــر و نظــــر 

به نظر من شرایط اقتصادی سال جاری، به گونه ای بود که باعث 
توجه بیشتر به بازار سرمایه و رشد شاخص های اقتصادی این بازار 
به دلیل تغییر نرخ ارز شد ضمن اینکه در ابتدای سال نرخ سود 
بانکی به شدت کاهش پیدا کرد، اعتقاد من این است که در سال 
۱۳۹۹ بزرگترین دستکاری ها در بازار سرمایه اتفاق افتاد که از این 
دستکاری ها عملا بیشترین آسیب را سهامدارانی دیدند که در 
خردادماه، تیرماه و مردادماه حجم عظیمی از نقدینگی را وارد این 
بازار کردند. معتقدم دستکاری در قواعد سازمان بورس و مقررات 
حاکم بر معاملات، دستکاری سیستم بانکی و کاهش شدید سود 
بانکی و بین بانکی و در تیرماه افزایش نرخ بهره بین بانکی از ۱۰ تا 
۱۲ درصد به ۲۲ درصد و ورود مستقیم مردم به بازار سرمایه باعث 
شد بازار هم رشد سنگین و در عین حال ریزش سنگینی هم داشته 
باشد. به اعتقاد من بخش عمده نوسانات بازار سرمایه معطوف به 
داخل و مسائلی بود که وجود داشت، اما قاعدتا چون در سال جاری 
دخالت ها مشهود بود و با توجه به شرایطی که در سال آتی وجود 
خواهد داشت، پیش بینی ما این است که هر دولتی که سر کار 
بیاید عملا تمایلی برای افزایش سود بانکی نخواهد داشت و رقابت 
ناسالمی که بانک ها در جذب منابع دارند به حداقل خواهد رساند و 
در سال ۱4۰۰ شاهد این هستیم که نرخ بهره بین بانکی یا افزایش 
پیدا نمیکند یا حداقل به میزان معقولی کاهش پیدا میکند. از یک 
طرف هم اثرات مطلوب تغییرات نرخ ارز در وضعیت شرکت ها را 
در سال آینده شاهد هستیم و از طرف دیگر با توجه به افت شدید 
بازار سرمایه و اصلاحی که انجام گرفته، این بازار تنها بازاری است 
که قیمت های آن جذاب شده است و برعکس بازارهای دیگری 
که وارد رکود می شوند، فکر می کنم بازار سرمایه جزو بازارهایی 
است که شرایط مطبوب تری برای رشد خواهد داشت. معتقدم 
با توجه به مواردی هم که در بودجه مصوب شده مبنی بر افزایش 
مالیات سایر بازارها، عملا کمک خواهد کرد تا بورس مسیر درستی 
را در پیش بگیرد. نکته اساسی این است که نمی توانیم قدرت 
دخالت و دستکاری بازار را پیش بینی کنیم که خیانت به حق و 
حقوق سهامداران است، اگر دستکاری در بازار اتفاق نیفتد و عملا 
ابزارهای کنترل بازار که دامنه نوسانات و توقف نماد ها و انتشار 
اطلاعات است، از بین برود و به متولیان و ناظران بازار سرمایه اجازه 
داده نشود که از این ابزارها استفاده کنند، بازار سرمایه راه خودش 
را می رود و شرایط بازار را در آینده ثبت خواهیم بود، چرا که در 
حوزه خلق نقدینگی و تورم، یک نقدینگی افشا نشده داریم و یک 
بخش از دارایی هایی که قدرت خلق نقدینگی دارند و سیستمی  و 
ساختاری که نقدینگی خلق می کند و همان رویه گذشته خود را در 
پیش گرفته و در آینده شاهد تورم و افزایش خلق نقدینگی هستیم 
که خود این هم شرایط خاصی را ایجاد می کند تا شرکت هایی که 

دارایی ها و محصولات تورمی دارند؛ سود کنند.

پیش بینی وضعیت بورس در 1400 

محمدعلی دهقان دهنـوی، با حضور در برنامه 
گفت وگوی ویژه خبری سیما، در مورد مباحثی 
مبنی بر اینکه صعود روزهای گذشته شاخص 
بورس ناشی از دستکاری سهم های شاخص ساز 
بوده است، گفت: شاخص بازار تحت تاثیر روند 
تعداد زیادی شرکت بزرگ، کوچک و متوسط 
ساخته می شود که آن هم بستگی به تحلیل 
سهامداران از ارزندگی سهام دارد. او ادامه داد: 
هرچه سهام ارزنده تر باشد رشد بیشتری می کند 
و مهم نیست که سهم کوچکی است یا بزرگی. 
دهقان با تاکید بر اینکه دستکاری در بازار سرمایه 
معنی نمی دهد، اظهار کرد: در بازار سرمایه 
مکانیسم عرضه و تقاضا برقرار است و وظیفه 
سازمان بورس نظارت بر این فرآیند است. رئیس 
سازمان بورس همچنین به بحث دامنه نوسان 
نامتقارن که چندی پیش در شورای عالی بورس 
مطرح شد، اشاره کرد و در این باره گفت: من 
گفتم دامنه نوسان باید باز باشد اما این تصمیم در 
شرایطی گرفته شد که متغیرهای کلان اقتصادی 
و تحولات سیاسی پیش رو فضای نااطمینانی را 
در بازار ایجاد کرده بود. دهقان ادامه داد: بنابراین 
شورای عالی بورس تصمیم گرفت برای اینکه 
سهامدار فرصت خوب داشته باشد تا با آرامش 
تصمیم بگیرد، دامنه نوسان نامتقارن را اعلام 
می کند. بنابراین عنوان دستکاری قیمت برای 
دامنه نوسان نامتقارن درست نیست. او با تاکید 

بر اینکه هر تصمیمی گرفته می شود هزینه ها و 
فایده هایی دارد، توضیح داد: فایده دامنه نوسان 
نامتقارن، ایجاد فضای آرامش، فرصت تحلیل  
دادن به سهامدار و رفع نگرانی سهامدار بود. هزینه 
این تصمیم، کاهش نقدشوندگی است و برای رفع 
این هزینه باید کمک کنیم نقدشوندگی در بازار 
افزایش پیدا کند. به گزارش ایسنا، دهقان دهنوی 
با اشاره به صندوق های با درآمد ثابت، گفت: این 
صندوق ها در گذشته نصاب داشتند. اما روند بورس 
در ماه های ابتدایی سال صعودی بود، نصاب آن را 
به صفر رساندیم و دوباره در این ماه ها به دلیل 
شرایط بازار نصاب صندوق ها باز گردانده شد. 
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه 
سازمان بورس به عنوان تنظیم گر بازار ابزارهایی در 
اختیار دارد که یکی از آنها نصاب صندوق هاست، 
ادامه داد: ما هیچ گاه و به هیچ صندوقی نگفته ایم 

که باید چه سهمی بخرد. 
 احتمال حذف دامنه نوسان

او در ادامه با تاکید بر اینکه بازارگردانی تجربه 
جدیدی در بازار سرمایه است، گفت: این فرآیند 
در نقاطی نقص دارد که باید برطرف شود و در حال 
کارکردن روی بازنگری آن هستیم. بازارگردان 
مسئولیت پذیری ناشر به سهم است. وقتی دامنه 
نوسان منفی پنج و فضای بازار هیجانی باشد 
بازارگردان تبدیل به نوسان گیر می شود. دهقان 
دهنوی در مورد اینکه دامنه نوسان نامتقارن تا 

چه زمانی ادامه دارد؟ توضیح داد: این تصمیم 
موقت برای شرایط موقت گرفته شد و قرار بود هر 
ماه نتیجه آن در شورا بررسی شود. تا کنون دامنه 
متقارن آرامش را تا حدی به بازار بازگردانده است. 
از طرفی دیگر فضای اقتصاد به سمت روشن شدن 
رفته است. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه 
داد: باید بسته ای برای دامنه نوسان طراحی شود و 
چشم انداز ما حذف دامنه نوسان است. در بسیاری 
از بورس های دنیا دامنه نوسان وجود دارد اما آن قدر 
بزرگ است که به ندرت به چشم می آید. باید 
بتوانیم شرایط تعریف شده ای را روی دامنه نوسان 
اعمال کنیم که در مقاطع خاص انعطاف پذیری 
لازم را داشته باشد. بنابراین پیشنهاد ما این است 
که تا زمانی که امکان حذف دامنه نوسان ایجاد شود 
شرایط به این صورت بماند. اما جمع بندی نهایی را 

رای اعضای شورا مشخص می کند.
 از اظهارنظر سیاسی بپرهیزیم

دهقان دهنوی ادامه داد: برخی افراد از روی 
خیرخواهی صحبت هایی می کردند که روی 
بازار تاثیر منفی داشت. بنابراین باید از اظهارنظر 
سیاسی بپرهیزیم.  دهقان در ادامه در مورد 
انتقاداتی که راجع به کاهش ارزش سهام پالایشی 
یکم مطرح می شود، گفت: دولت پالایش یکم را 
گران تر از تابلو نفروخت بلکه با ۲۰ درصد تخفیف 
این صندوق را با هدف مردمی سازی اقتصاد 
و زمانی که تقاضا در بازار وجود داشت، عرضه 
کرد. دهقان دهنوی ادامه داد: دارا یکم هنوز 4۰ 
درصد بالای قیمت معامله می شود و اگر دولت 
فکر سوءاستفاده بود این کار را نمی کرد. البته 
پالایش یکم نیز همانند عرضه اولیه است و ما از 
ناشر می خواهیم قیمت آن حداقل تا یک سال 
به زیر قیمت عرضه نرود. رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار در مورد اینکه دولت مردم را به بورس 
دعوت کرد، گفت: مردم پس انداز دارند، یا باید آن 
را در بانک سرمایه گذاری کنند و یا به انواع دارایی 
از جمله ارز، طلا، مسکن و سهام تبدیل کنند. کدام 
یک از این موارد به نفع اقتصاد کشور است؟ بازدهی 
بازار سرمایه نسبت به سایر بازارها بیشتر بوده و به 
اشتغال کشور کمک کرده است. بنابراین دعوت 
مردم به سرمایه گذاری در بازار سرمایه درست 
بود. او در مورد فروش سهام عدالت گفت: تصمیم  
در مورد فروش این سهام با توجه به شرایط بازار 
گرفته می شود اما روی روش هایی کار می کنیم 
که مردم بتوانند به صورت غیرمستقیم سهامداری 
خود را ادامه دهند. دهقان دهنوی با تاکید بر 
این که تقسیم بندی سهامداران به دو گروه حقیقی 
و حقوقی اشتباه است، گفت: هر کدام از این گروه 
تخلف کردند باید بررسی شود و باید با آن برخورد 

مناسب صورت بگیرد.

آرمان ملی: برخی کارشناسان می گویند علت روند صعودی روزهای اخیر بازار سرمایه این 
است که قیمت ها بعد از ریزش چند ماه گذشته در بازار سهام افت زیادی را تجربه کردند 
و وارد مرحله ارزندگی شدند که همین امر سبب شده تا سهامداران بار دیگر به سمت 
سرمایه گذاری در بازار روی آورند. در همین زمینه، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با 
تاکید بر اینکه دعوت مردم به سرمایه گذاری در بازار سرمایه کار درستی بود، از احتمال 

حذف دامنه نوسان در آینده خبر داد. 

اعلام روش های جدید برای فروش سهام عدالت 
       دهقان دهنوی: دعوت مردم به بورس کار درستی بود

 عباسعلی حقانی نسب
تحلیلگر مسائل بازار سرمایه

یــک اقتصــاددان می گوید: احتمالا سال آینده نرخ رشد 
اقتصادی مثبــت خواهد شد، این امر به معنای آن نیست که 
اقتصــاد می توانــد یک تــحــول مــهمــی داشتــه بــاشد. 
علی دینی ترکمانی با بیان اینکه احتمال نرخ رشد اقتصادی 
مثبت در حد صفر یا حتی منفی برای امسال بالاست، تاکید کرد: 
با توجه به شرایط موجود و همچنین مسائل کرونا، رشد اقتصادی 
مثبت یکی دو درصد منطقی به نظر نمی رسد. اما با فرض درست 
بودن برآورد اخیر بانک مرکزی درباره رشد اقتصادی مثبت فصل 
دوم و سوم امسال باید گفت که رشد اقتصادی باید بلندمدت با 
ثبات و با کیفیت باشد. عضو هیات عملی پژوهش های بازرگانی 
تصریح کرد: سال ۹۷ و سال ۹۸ رشد اقتصادی منفی بود و امسال 
هم کرونا مزید بر علت شد و وضعیت را بدتر کرده است که البته 
پیش بینی ها حاکی از این است که احتمالا سال آینده نرخ رشد 
اقتصادی مثبت خواهد شد اما باید به این نکته توجه داشت که 
این امر به معنای آن نیست که اقتصاد می تواند یک تحول مهمی 
داشته باشد و شاخص های کلان دیگر از جمله تورم یا بیکاری 
که مهمترین هدفگذاری کلان هستند تحت تاثیر جدی قرار 
بگیرد. او با تاکید بر اینکه رشد اقتصادی باید بلندمدت، با ثبات 
و با کیفیت باشد، ادامه داد: بنابراین اگر نرخ رشد اقتصادی سال 
آینده یکی دو درصد رشد کند و این وضعیت سه سال دیگر 
تداوم داشته باشد تازه به نرخ رشد اقتصادی سال ۹۶ می رسیم. 
با توجه به اینکه میانگین میزان رشد اقتصادی در دهه ۹۰ به 
عدد صفر رسیده است بنابراین اگر پنج سال آینده هم نرخ رشد 
اقتصادی به طور متوسط چهار درصد باشد احتمالا سطح تولید 
به نرخ واقعی به سال ۱۳۹۰ خواهد رسید. این اقتصاددان گفت: 
این محاسبه بر مبنای شاخص جی دی پی است و اگر شاخص 
جمعیت را هم در نظر بگیریم، هفت-هشت سال یک نرخ رشد 
اقتصادی چهار درصد لازم است برای اینکه سطح درآمد سرانه 
تازه به سال ۹۰ برگردد و این یعنی فرصتی که از دست رفته 
است و جبران آن در آینده سخت تر می شود؛ بنابراین به گمان 
من بحران بیکاری و تورم به احتمال زیاد بدتر هم خواهد شد. 
البته با توجه به تغییرات ریاست جمهوری امریکا و امیدهایی که 
به گشایش هایی در پرونده هسته ای وجود دارد، احتمال دارد 
موتور انتظارات مقداری متوقف شود و تورم ناشی از انتظارات 
تا حدودی کنترل شود اما براساس رسمی تورم 4۰ درصدی 
در سال جاری وجود دارد که سال آینده ممکن است به ۳۰-۳5 
درصد برسد. دینی ترکمانی با بیان اینکه با افزایش تورم پایه 
قیمت ها بالاتر است و سال بعد از آن با نرخ رشد کمتر، می تواند 
قیمت ها را به سطح بالاتری هم ببرد، اظهار کرد: لازمه شاخص 
مهم بیکاری نیز این است که چرخ فرآیند انباشت سرمایه به 
حرکت دربیاید اما حدود ۷5-۷۶ هزار پروژه سرمایه گذاری 
ناتمام وجود دارد و بودجه بسیار کلانی می خواهد که فقط این 

پروژه تکمیل شود؛ بودجه ای به میزان بودجه سال آینده.

نرخ رشد مثبت اقتصادی در 1400

تحقق 100درصد 
درآمد مالیاتی

وزیــر اقتصــاد گفــت: بدون 
اینکه به بخش خصــوصی و بخش 
اقتصادی کشور فشـار اضافه وارد 
شود تا ۲۰ اسفنــد ۱۰۰درصد 
درآمد مالیـاتی مصوب که ۱۸۰هزار 
میلیارد تومان بوده محقق شده 
است. فرهاد دژپسند در جلسه 
شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصــوصــی، افزود: درحالی که 
پیش بینی می شد صادرات غیرنفتی 
امسال حدود ۲۷ میلیارد دلار باشد 
تا دوشنبهشب صادرات غیرنفتی 
۳۳ میلیارد و 4۰۰ میلیون دلار 
بوده است. وزیر اقتصاد افزود: البته تا 
پایان امسال صادرات غیرنفتی به ۳5 
میلیارد دلار هم می رسد. دژپسند 
گفت: در سه ماهه سوم امسال هم 
رشد کل اقتصادی و هم رشد اقتصاد 
غیرنفتی مثبت بوده است. او  اضافه 
کرد: همچنین سود شرکت های 
بورس نیز در نه ماهه اول امسال در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل سه 

برابر افزایش داشته است.

آرمان ملی: درحالی که چیزی به آغاز سال 
نو باقی نمانده، هنوز هم مشکلات موجود در 
بازار مرغ به مانند سابق ادامه دارد و بازهم 
از مسئولان مربوطه وعده کاهش قیمت در 
روزهای نزدیک به گوش می رسد، در چنین 
شرایطی، این پرسش اساسی مطرح می شود 
که بالاخره صف های مرغ چه زمانی جمع 
خواهنــد شد؟  با وجود اینکه به دلیل شیــوع 
گسترده ویروس کرونا، بر رعایت پروتکل های 
بهداشتی تاکید می شود، اما نابسامانی های 
ایجادشده در بازارهای مختلف سبب شده 
تا این روزها برای چندمین بار تصاویری از 
حضور مردم در صف های طویل برای خرید 
اقلام غذایی و کالاهای مصرفی مشاهده شود. 
افزایش قیمت مرغ تا ۳۰ هزار تومان هم این 
روزها مردم را به میادین میوه و تره بار و برخی 
از خرده فروشی های سطح شهر کشانده تا 
شاید بعد از سپری شدن چندین ساعت بتوانند 
به مرغ های تنظیم بازارری با قیمت ۲۰ هزار 

و 4۰۰ تومان دســت پیدا کنند. هرچند که 
مسئولان مربوطه تنها به وعده کاهش قیمت و 

ساماندهی این بازار اکتفا می کنند.  
 فراوانی تولید مرغ 

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام استان 
تهران، با اشاره به فراوانی تولید مرغ در کشور، 
گفــت: ۱۳۰ میلیون قطعه جوجه ریزی در 
دی ماه انجام شده که نتیجه آن این است؛ 
ماهانه ۲۲۰ تا ۲5۰ هزار تن و روزانه ۷۲۰۰ 
تا ۷5۰۰ تن مرغ در کشور تولید می شود. 
رضا سالمی افزود: روزانه هزار تن از مراکز 
نپارس، پیروزی و میدان بهمن  عرضه تهرا
توزیع می شود. همچنین کشتارگاه ها هم 
روزانه ۲۰۰ تا ۳۰۰ تن تولید دارند و مستقیم 
عرضه می کنند از سایر استان ها هم ۲۰۰ 
الی ۳۰۰ هزار تن به تهران منتقل می شود و 
علاوه بر اینها روزانه 4۰۰ تا 5۰۰ تن هم مرغ 
منجمد در تهران توزیع می شود که مجموع 
اینها بسیار بیشتر از نیاز روزانه شهر تهران 

است. مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام 
استان تهران در پاسخ به این سوال که پس 
دلیل افزایش قیمت مرغ در روزهای اخیر چه 
بوده است، گفت: متاسفانه با اعلام برخی از 
مسئولان مبنی بر کمبود مرغ، مردم خریدهای 
خود را بیشتر کرده اند و در فریزر و یخچال های 
خانه نگهداری می کنند و این باعث افزایش 
تقاضا در بازار شده است. او قول داد که در 
روزهای آینده قیمت مرغ کاهش یابد، چراکه 
مردم از خریدهای هیجانی عید فاصله خواهند 
گرفت و بازار متعادل خواهد شد. مسئولان 
وزارت صمت روز گذشته اعلام کردند که 
دلیل گرانی قیمت مرغ در بازار کمبود است 
و وزارت جهاد کشاورزی نمی تواند به اندازه 

کافی تأمین کند.

با وعده چندباره کاهش قیمت؛ 

صفمرغجمعمیشود؟


